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Kenmerken:

 – Ruimtelijke kwaliteit

 – Voetgangersruimte

 – Participatie

RIJKSSTRAATWEG
Voorst

Doel(en)

Het doel van het project het in ere herstellen van de 

oude dorpsstraat, met een hoge kwaliteit, respect 

voor de cultuurhistorie en het verbeteren van de 

leefbaarheid in Voorst. Het dorpse karakter van Voorst 

moest terugkomen. Voorwaarde was wel dat het dorp 

levendig zou blijven, dus doorgaand verkeer moest 

ook in het herontwerp mogelijk zijn.

Bron: Gemeente Voorst

Achtergrond

De Rijksstraatweg in Voorst is de oude verbindings-

weg tussen Apeldoorn en Zutphen. Er reden per dag 

ongeveer 14.000 voertuigen over deze weg. Tot voor-

kort was dit de doorgaande provinciale weg die het 

dorp in tweeën splitste. De provincie heeft besloten 

de provinciale weg te verleggen rondom het dorp 

waardoor de Rijks-straatweg in het dorp opnieuw 

ingericht kon worden.

Maatregelen

De weg is compleet heringericht als een 30 km/u 

klinkerweg zonder fietsinfrastructuur. Op beide 

uiteinden is een rotonde aangelegd. Er zijn geen 

drempels aangelegd zodat het oorspronkelijke dorpse 

karakter terug zou komen. Wel zijn er brede stoepen 

gekomen waarop echter ook vrij geparkeerd mag 

worden. Daarnaast zijn er veel nieuwe bomen geplant.

Bron: Gemeente Voorst

Financiering

Twee derde van het project is gefinancierd vanuit 

de provincie. Dat was mogelijk vanwege de aanleg 

van de rondweg. De totale aanneemsom voor de 

herinrichting binnen de bebouwde kom van Voorst 

was 2,3 miljoen euro. De uitvoering heeft van maart 

tot december 2019 geduurd.



Ontwerp

De kwaliteit van de openbare ruimte stond voorop 

in het ontwerp. Ook moest het dorpse karakter 

terugkomen. Hierom is gekozen voor een traditionele 

klinkerstraat in gebakken klinkers, zonder vrijliggende 

fietsvoorzieningen, maar met brede voetpaden. 

Ongereguleerd parkeren is toegestaan op het trottoir 

en zijn er geen drempels aangebracht. Dit heeft 

wel tot gevolg gehad dat er klachten zijn over de 

snelheid, het geluid en trillingen. Nader onderzoek 

moet uitwijzen in hoeverre deze effecten objectief 

in kaart te brengen zijn. Ook zijn er signalen dat er 

overlast is door geparkeerde auto’s die de loopruimte 

voor voetgangers blokkeren. Dit is door het gekozen 

ontwerp niet handhaafbaar. Tijdens het project is ook 

de riolering vervangen en is er nieuwe straatverlich-

ting geplaatst. Daarnaast zijn er veel nieuwe bomen 

geplant. Omdat het zo’n ingrijpende transformatie 

betreft is er vooraf een testopstelling gemaakt van 

de gebruikte klinkers om bewoners een goed idee te 

kunnen geven van het uiteindelijke ontwerp. Ook is er 

een complete 3D visualisatie gemaakt voor tijdens het 

participatieproces.

Bron: CycloMedia

Participatie

Met de inwoners van het dorp is in een vroeg stadium 

een participatietraject doorlopen om samen de 

uitgangspunten te bepalen. Daar is het hele dorp 

bij betrokken. Daarna is een ontwerpbureau aan 

de slag gegaan en pas daarna teruggekomen bij de 

bewoners. Omdat het om zo’n grote transformatie 

ging is er een volledige 3D visualisatie gemaakt 

waar men door middel van virtual reality een goed 

beeld kon krijgen van de nieuwe straat. Ook is er 

een demonstratie opstelling aangelegd om het type 

klinkers te tonen. Tijdens de bouw was er een app, een 

omgevings manager en een nieuwsbrief beschikbaar 

voor de omwonenden. Het participatietraject is niet 

doorgegaan tot na de aanleg, waardoor er na de 

bouw geen platform was voor burgers om zorgen 

te bespreken. Belangrijke les is dan ook om het 

participatieproces te laten doorlopen tot na afronding 

van de bouw en te anticiperen op “nazorg”. Ook zou 

hier gereflecteerd kunnen worden op de impact van 

de oorspronkelijke uitgangspunten. 

Evaluatie en resultaten

Het ontwerp is erg goed ontvangen, de kwaliteit 

is zeer hoog. Over het algemeen is men heel 

tevreden over hoe de straat het dorpse karakter 

heeft teruggekregen. Wel zijn er anekdotelijk nog 

steeds relatief veel vrachtwagens te vinden op de 

Rijksstraatweg, waarschijnlijk vanwege verouderde 

navigatiesystemen. Dat zou een kwestie van tijd 

moeten zijn. Het aantal voertuigen per dag is 

afgenomen van 13.000 naar 3.000. Dat is in lijn 

met de doelstellingen en passend bij een 30 km/u 

straat. Wel wordt er geklaagd over de snelheid op de 

rechte stukken van de Rijksstraatweg. Hier zijn geen 

drempels op aangebracht omdat dat niet paste met 

de oorspronkelijke vastgestelde uitgangspunten. De 

brede stoepen kunnen ook een probleem vormen 

in de toekomst omdat er geen grondslag is voor het 

handhaven van het parkeren.

Belangrijkste lessen

 → Maak in het participatieproces de consequenties 

van ontwerpkeuzes snel inzichtelijk. Hierdoor 

kunnen ook de nadelen van bepaalde keuzes 

eerder besproken worden. 

 → Maak bij grote transformaties gebruik van 

3D modellen van de nieuwe straat. Dit geeft 

bewoners en betrokkenen veel meer inzicht dan 

een 2D plankaart.

 → Gebrek aan kennis over trillingen en geluid. 

Zeker bij transformaties van asfalt naar klinkers. 

Omdat het ook subjectief ervaren wordt is het 

lastig hier een goed geïnformeerd gesprek over 

te voeren in de participatie.

 → Zorg dat je een aanpak hebt voor de participatie 

“nazorg”, ook na afloop van de bouw.  

‘Van 13.000 naar 3.000 voertuigen’


